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Úvod 

Ještě začátkem roku 2008 se nás krize, která začala v USA, nedotkla, ale už koncem 

roku bylo vidět, že jsme se jí nevyhnuli. Propad se začal ukazovat poklesnutím prodeje aut, 

začalo omezování práce, zavírání podniků a propouštění. Zvýšila se nezaměstnanost, která se 

před krizí pohybovala mezi 5 a 6 procenty. Jak jsme byli před sametovou revoluci závislí na 

těžkém průmyslu, tak po ni jsme se stali závislými na automobilovém průmyslu, takže pokles 

koupěchtivosti obyvatel na tento obor tvrdě dopadl. Propad se objevil i ve sklářství, skončila 

výroba sirek, která byla naším takzvaným rodinným stříbrem. Co dál? Odpovědí vlády bylo 

zvýšení bankovních referencí, snižovaly se ceny benzínu, másla, ale i bytů. 

Po schválení reforem jsme věděli, že budeme o dost financí chudší, bezmála v každé 

rodině „díky“ regulačním poplatkům ve zdravotnictví – 30 Kč za návštěvu u lékaře, 30 Kč za 

každou položku na receptu, 90 Kč při ošetření mimo ordinační hodiny, 60 Kč za den 

v nemocnici, a to pro všechny, i nemluvňata v inkubátoru. Tyto regulační poplatky se většině 

občanů nelíbily a největší kritiku sklízel poplatek za nemluvňata v nemocnici. 

Mimo to daně budou změněny tak, že lépe na tom budou občané s vysokými platy a 

občanů s nižšími platy se tato daň výrazně dotkne. A toto byly důvody totální prohry ODS v 

říjnových volbách. 

Stále bolavou byla naše účast na misi v Afghánistánu a Iráku. Zvýšení kvóty v boji s 

terorismem, který vlastně nikdy nekončí, se nesetkalo se souhlasem valné části občanů. I 

Lisabonská smlouva byla předmětem, o kterém se často diskutovalo, ačkoliv málokdo věděl, 

co vlastně přesně smlouva obsahovala. Má 300 stran, jak s ní srub seznámit? S doporučováním 

z Bruselu jsme neměli dobré zkušenosti například pokud se guláš v restauraci neprodá do  

3 hodin, nutno zbytek vyhodit, totéž zelí jako příkrm i když každý kuchař věděl, že tato jídla 

jsou chutnější až druhý den, a proto nebyla ochota se podřizovat. 

V Číně proběhly Olympijské hry a k překvapení sportovců tu byla vybudována úchvatná 

sportoviště s dokonalou organizací, jak psali v tisku. 

V kultuře došlo k ojedinělé ostudě při vítězném návrhu pana architekta Kaplického na 

výstavbu národní knihovny, která se nakonec nebude stavět. Způsob odmítnutí pana Kaplického 

urazil a o ostudu bylo postaráno. 

Stále trval během roku boj o radar u nás, zda ano či ne. Ve druhém pololetí trochu utichl 

a čekalo se na volby v USA. Kandidáti byli 3, jeden odstoupil a zvítězil pan Obama nad paní 

Clintonovou. Poprvé v historii USA se stal prezidentem muž tmavé pleti s kořeny v Africe, tedy 

Afroameričan. Jeho volba vyhovovala těm občanům, kteří vybudování radaru nepřáli ať u nás 

či ve světě. Pan Obama naznačil, že s vybudováním nesouhlasí. Jeho protikandidátka se stala 

ministryní zahraničí. 

Ani letošní rok nás neušetřil přírodních katastrof. Jako jednou z nejhorších bylo 

zemětřesení v Sučuánu v Číně. Povodně a vichřice na mnoha místech zeměkoule, tvrdý byl i 

boj s lesními požáry, někdy způsobované neopatrností nebo dokonce schválností. Mimo tyto 

přírodní hrůzy se o další starali teroristé, nejhorší z jejich akcí byla v Bombaji, kde zemřelo 174 

lidí. 
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S mezinárodním zájmem se setkala volba prezidenta v Rusku. Odstupující prezident pan 

Putin navrhl pana Medveděva a ten také zvítězil. V tisku se reportéři shodli, že nový pan 

prezident se bude řídit přáním a politikou minulého prezidenta. 

Koncem roku byla už u nás krize více cítit, ovšem v nakupování na vánoční svátky to 

vidět nebylo, jak hlásila obchodní centra. 

 
Volby 

Únorové volby se nás týkaly jen svým výsledkem. Poslanci v Praze volili pana 

prezidenta. Jak už bylo uvedeno v loňské kronice, byli dva kandidáti. ODS nominovala 

stávajícího pana prezidenta Václava Klause a ČSSD pana Jana Švejnara, který bydlí trvale v 

USA a u nás přechodně v Praze, kde občas přednášel na univerzitě. Jeho manželka ani 2 synové 

naší mateřštinou nemluví. Proto bylo až s podivem, že pan Klaus nebyl zvolen hned napoprvé, 

Až ve třetím kole dostal jen o 1 hlas více, než bylo nutné. Třetí kolo proběhlo 16. února a po 

něm zůstala naše politická scéna rozhádaná a trvalo nějakou dobu, než se situace kolem voleb 

uklidnila. Rozhádaní byli nejen v ODS, ale ani ČSSD se problémům nevyhnula.  

ODS vítězství svého kandidáta slavila a chystala se na vyhlášení reforem, které byly 

velmi nepopulární, byly kritizovány a dotkly se všech obyvatel. Volby do krajů a senátu 17.  

a 18. října – pátek, sobota – proto totálně prohrála a ve všech krajích převzali vedení zvoleni 

lídři ČSSD, ODS zůstala jen Praha. Prohra byla tak obrovská, že ji novináři nazvali oranžovým 

tsunami, podle barev ČSSD. Takovou odpověď na reformy nikdo nečekal, alespoň ne v takové 

míře.  

V okrskové komisi zasedali: paní Miroslava Dadáková, Tomáš Dostál, Mikšíková 

Jaroslava, Pelíšková Ivana, Alois Skácel a Eva Juríková. Náhradnice paní Jana Svobodová 

nemusela nastoupit. Slib zapisovatele a členů komise: 

„Slibuji na svou čest, že budu svědomitě a nestranně vykonávat svoji funkci a budu se 

při tom řídit Ústavou, zákony a jinými právními přepisy České republiky.“ 

Zapisovatelka byla paní Iveta Vyroubalová. 

Výsledky voleb do kraje u nás: 

01 – KSČM  63 hlasů 

02 – Šance pro náš kraj 20 hlasů 

09 – Nezávislí starostové pro kraj 14 hlasů 

12 – KDU-ČSL 12 hlasů 

13 – Nezávislí  2 hlasy 

18 – Strana zelených 6 hlasů 

19 – Moravané  3 hlasy 
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37 – SDŽ (Strana důstojného života) 11 hlasů 

47 – ODS (Občanská demokratická strana) 110 hlasů 

48 – ČSSD (Československá strana sociálně demokratická)  173 hlasů 

53 – Dělnická strana – za zrušení poplatků ve zdravotnictví  4 hlasy 

58 – Koruna česká – monarchistická strana Čech, Moravy a Slezska 5 hlasů 

 

Celkem 423 platných hlasů. K volbám se přihlásilo několik desítek stran a seskupení, 

hlasy byly zaznamenány podle vylosovaných čísel. Těchto voleb se z možných  

1 094 voličů zúčastnilo jen 436, ale platných o 13 méně. Do senátu volilo 409 voličů. Počtem 

procent jsme na tom lépe než v minulých volbách.  

Po prvních senátních volbách nebyl nikdo zvolen. Nejvíce hlasů obdržel pan  

Karel Korytář – 149 – a pan Vítězslav Vavroušek – 106. Při druhém kole 25. října zvítězil pan 

Korytář se 163 hlasy, jeho konkurent měl jen 86 hlasů, což bylo o 77 hlasů méně. Druhé kolo 

proběhlo při velmi slabé účasti voličů, jen 249. 

Po těchto volbách trvalo panu Topolánkovi dlouho, než provedl nějaké změny, do konce 

roku to nebylo a zatím prohru odnesl jen pan Bém. 

 
Počasí 

LEDEN – první den byl v noci mráz, přes den nad nulou a pak už další dny mrazík i ve dne. 

Druhého jsme se dočkali sněhového poprašku, málo, málo... Teprve ve druhé půli první dekády 

bylo co uklízet. Oteplení o 2 až 5 stupňů Celsia sníh zlikvidovalo. Nastaly problémy se 

sněhovou břečkou, bylo kluzko. Oteplení trvalo i ve druhé dekádě, sníh se vsakoval do půdy, 

bylo dobře, že nenastalo náhlé tání, kdy sníh bez užitku mizí. Občasné mlhy nás provázely od 

prvních lednových dnů po celý měsíc. Ani konec ledna nebyl zimní tak, jak si zimu 

přestavujeme. Mrzlo jen v noci nebo po ránu, přes den až 7 st. C, při občasném poledním 

sluníčku i více. Leden zůstal zimě hodně dlužen. 

 

ÚNOR – rozhodně neodpovídal přísloví „únor bílý, pole sílí“. U nás po sněhu „ani vidu, ani 

slechu“, pokračovalo nezimní lednové počasí. V noci mrzlo „na sucho“, a to nebylo pro přírodu 

nic dobrého. Druhá půlka začala konečně nemalým ochlazením, v noci až  

12 st. Celsia, přes den slavě nad nulou. Zimu zvyšoval silný západní nebo severozápadní vítr. 

Ochlazení trvalo jen krátce, pak bylo ještě tepleji než v první půli měsíce. Občas až 15 st. C, 

ani v noci nebyl mráz. 17. února nejstudenější den letošní zimy od nového roku a již 24., v 

neděli nejteplejší den za celou dobu měření – u nás 17 st. C, na některých místech v republice 

21 s. Celsia (České Budějovice). Na zahrádkách se probouzí příroda, rozkvétaly jarní kvítka. 

Mimořádně teplý únor skončil bez sněhu, ale i bez deště, protože ty drobné destičky přírodu 

nevytrhly. 
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BŘEZEN – tlaková níže přinesla hned první den v sobotu orkán, který byl srovnáván s 

loňským ničivým Kirylem. Vybral si daň, železnice byly na mnoha místech vyřazeny. Padaly 

nejen stromy, ale také elektrické sloupy. Ještě večer bylo čtvrt milionu lidí bez proudu. Nejeden 

dům pozbyl střechu, 2 lidé přišli o život, ale naší obci se větší katastrofy vyhnuly. Kraje v 

Čechách vyhlásily stav ohrožení a stav nouze, na Moravě jen Jeseníky. Nárazy větru nebyly v 

našem kraji tak silné. V tento den po ránu pršelo, pak vykouklo slunce a před polednem přišla 

silná bouřka. Další den bylo typické předjaří s nočními mrazíky a denní teplota překračovala 

nejčastěji 10 st. C. Začátkem druhé dekády zesílil vítr a častěji pršelo. Jen ať prší, chybělo vlhko 

ze sněhu, kterého bylo letos minimálně. Dne před svátkem Josefa – 19. – znatelné ochlazení, 

poletovaly sněhové vločky a přes noc napadlo asi 10 cm sněhu. Nic moc, ráno sníh roztál, ve 

stínu vydržel do oběda. Sníh nám příroda nadělovala na závěr zimy, vlastně už skoro v první 

jarní den. Nebylo ho závratné množství, ale rozhodně na Zelený čtvrtek nepotěšil. Podle 

informací z tisku, tak brzy (23. a 24) byly Velikonoce před 87 lety, tedy v roce 1921. Jejich 

brzký příchod byl doprovázen letošní opožděnou zimou. Zatím co lyžaři na horách jásali nad 

novým sněhem, většině lidí do jásotu nebylo. Pokud padal sníh u nás, tak jen pro starosti. 

Mnoho zahrádkářů už selo, semínka vzešla a teď více jak týden sníh a mráz. Zimnímu počasí 

odpovídaly i studené větry od severu či západu a ty občas měnily na vichry. Konec měsíce se 

ohlásil oteplováním, poslední den přinesl až 18 st. C a sluníčko. Takové výkyvy nesvědčí 

přírodě ani lidem. 

 

DUBEN – pokračovalo počasí podobné jako minulý měsíc, střídaly se teplejší dny s 

chladnějšími, zahrozil i noční mrazík a teprve v půli dubna pořádně zapršelo, vláha chyběla. 

Větry se staly stálicí tohoto měsíce. Ani bouřka nepřinesla zlepšení vodního minusu. Koncem 

měsíce pořádně zapršelo a občas bylo i teplo. Příroda byla probuzená dříve a koncem měsíce 

už ze zahrad zmizely žluté narcisy, záhony zářily barevnými tulipány, šeříky rozkvetly mnohem 

dříve než jiná léta. Koncem druhé světové války občané vítali vojáky – osvoboditele – 

rozkvetlými šeříky a tulipány, letos právě tulipány chyběly. Bylo po jejich parádě hodně brzy. 

 

KVĚTEN – 1. máj, letos zapršelo už v noci, dopoledne další, další sprška, teprve k večeru 

vyjasňování. Tepla moc nebylo. Na 1. máje bývá různé počasí, v roce 1953 jsme se dokonce 

probudili do sněhu, který během dopoledne zmizel. Pamatujeme i 1. máje v letních šatech, také 

hodně deštivých. Další dny se oteplovalo, pořádně zapršelo a ve druhé dekádě ukazoval 

teploměr 25 st. C, na slunci až 39 st. C. Bylo krásně i vítr se změnil na slabý. Konec dekády už 

byl zase studený, teplota klesla pod 10 st., pršelo a pršelo, což bylo moc dobře. Deštivý byl i 

začátek třetí dekády a po třech dnech opět skoková změna, krásně a hlavně teplo. Po mnoha 

letech bylo u nás Kácení máje bez deště (24. května). Posledních 5 dnů se teploty rovnaly letním 

číslům. Dny byly střídavé, jasno, polojasno. Obvykle dopoledne jasno, odpoledne si sluníčko 

hrálo na schovávanou. Díky pěti deštivým dnům za sebou bylo namoklo a příroda soutěžila, 

kdo víc vyroste. 

 

ČERVEN – začal letním počasím. V první dekádě občasné bouřky bez problémových 

následků. Po letech jsme nešli ze zimy do léta, ale prožíváme jaro se všemi krásami. Díky 

občasným dešťům byla příroda v plném květu a růstu. Poslední den první dekády bylo už moc 
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teplo, 30 st. C, a to už bylo tropické číslo. Druhá dekáda začala mírným ochlazením a menší 

bouřkou. Hned druhý den opět bouřka, ale už nejen s lijákem, ale i s malými kroupami, které 

nenadělaly mnoho škod. Stále se ochlazovalo, po bouři až o 10 st. C. Teprve koncem dekády 

začaly opět letní teploty. Proti jiným létům bylo v tomto měsíci více dešťů, ale i bouřek. Ve 

středu, 25. po 21 hodině se strhla velká bouřka s vichrem, který poničil u nás stromy a vzal i 

část střechy kostela. Na ovocných stromech si vichr také zařádil. Zasažena byla ulice Lutínská, 

Topolanská, Olomoucká, cesta do Topolan, poškozen park a elektrické vedení. Od 21 do 23 

hodiny nešel u nás proud. V jiných místech republiky byly škody mnohem citelnější a elektrické 

vedení nebylo někde opraveno ani v sobotu, 28. června. 

 

ČERVENEC – první dny teplé, zahradnický déšť, zatím co jinde přívaly. Bylo léto se vším 

všudy, ale jen krátce. V druhé půli dekády náhlé ochlazení, déšť, vítr jihozápadní se měnil na 

západní či východní. Do půlky měsíce více chladnějších deštivých dní, než slunečno a teplo, 

jak by si děti o svých prázdninách představovaly. Třetí dekáda byla ještě chladnější, deštíky a 

bouřky. Zatím počasí nevhodné pro žně. Ke konci měsíce skokově tropická vedra, žně tak 

mohly naplno začít. 

 

SRPEN – vedra pokračovala, jen slunce se schovávalo a druhý den po poledni silná bouřka, 

půda lačně sála vláhu. Osvěžení vzduchu po dusných dnech bylo i pro nás darem. Celou první 

dekáda lze charakterizovat – vedra, bouřky, vedra – foukal vítr, při bouřkách velmi silný. 

Letního počasí jsme se dočkali začátkem druhé dekády, ale jen na krátko. V půli měsíce v noci 

honila jedna bouřka druhou, lilo, ochladilo se. Změny v teplotách znovu náhlé, skokově. Třeba 

18. bylo jen 18 s. C, druhý den tropická vedra. Ve třetí dekádě výkyvy v počasí trvaly, málo 

pršelo, ale bývala silná ranní rosa. Konec srpna se s letním počasím překulil do září.  

V jedné zahradě na Malém Klupoři po velkém prostříhání a zmenšení koruny rozkvetla 

višeň. Rozhodně nezvyklé. 

 

ZÁŘÍ – první dekáda mimořádně teplá, 2 tropické dny, časté větry. Déšť přinesla až bouřka 

ze 7. na 8. v noci a pročistila ovzduší, lépe se dýchalo. Předešlé dusno bylo spíše červencové 

než zářijové. Zatím bylo podle meteorologů 8 tropických dní. Rozdíl podle loňského září veliký, 

letos teplo, loni chladno. A bylo pěkně až do 13., kdy se náhle ochladilo a druhý den už bylo 

jen 12 st. C. Přechody zase skokové. Zima pokračovala a zatápělo se v krbech, pokud byly, 

nebo v kotlích topení a bylo poznat, že došlo ke zdražení plynu a dále se bude zdražovat. Čistý 

vzduch minulých let, kdy většina topila plynem nebo elektřinou pomalu zmizel a nahrazoval 

ho kouř z kamen, zatím ještě nic moc, ale cena stoupá... Přece jen topení v kamnech bylo 

levnější, obzvlášť topení dřevem nebo dřevěnými briketami. V okolí se hodně kácely přestárlé 

stromy a jejich dřevo si občané brali na topení. Poslední dekáda byla do poloviny podzimní 

skoro stále zataženo, občas drobný déšť, dobře, že moc nefoukalo. Poslední víkend, zvláště 

neděle (svatováclavská) byla slunečná s teplotami až 19 st. C. Ale již 30. zase silné ochlazení a 

pošmourný podzimní den. 
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ŘÍJEN – jen pár dnů a dočkali jsme se krásného babího léta s trochou mlhy, ale více sluníčka. 

Postupné zbarvování listů stromů halilo kraj do podzimních barev – od krásné šeříkové přes 

okrovou do tmavé hnědi. Celý měsíc podzimní dny píše teplejší, mrazíky zatím spaly, za to 

větry v druhé části měsíce si občas zařádily. A začaly i první mlhavé dny. Koncem měsíce na 

horách sníh, zatím tam držel. Loni v říjnu bylo mnohem chladněji, sníh se v této době objevil i 

u nás. 

 

LISTOPAD – a opět již po několikáté krásné dušičkové dny, letos bez silného větru, který 

loni ničil výzdobu hrobů. Tyto dva dny padly na sobotu a neděli, náš hřbitov byl plný 

vzpomínajících občanů a po setmění korzo na hřbitově nejen pro krásnou výzdobu, (neříká se 

zbytečně, že hřbitov je nejkrásnější zahrada) ale hlavně pro stovky rozžatých světýlek, které 

rozzářily tmu. Třetího opět mimořádné teplo, kvetou sedmikrásky, nepřestaly kvést růže. Pro 

ozimy hodně teplo, nutno chemicky ošetřit, aby přezimovaly. Ani sníh na horách teplo 

neovlivnil. Celá první dekáda rekordně teplá, málo deště, častý vítr. V polovině druhé dekády 

první malé mrazíčky u nás, jinde už mrzlo více (Přerov -2 až -7 st. C.). Začalo chladno, během 

dne mezi 4 až 7 st. C. A už 18. ráno -8 st. C, konec dekády se silným větrem. 20. po 18 hodině 

byla vypnuta elektřina asi na 1 hodinu. Pršelo, foukalo, začala zima. Za další dva dny jsme se 

probudili do bělostné krásy. Zima byla taky, vydrží? V noci mrazy -5 až 7 st. C, přes den nad 

nulou, takže sněhová krása pomalu mizela a na závěr měsíce místo sněhu déšť. 

 

PROSINEC – v noci mrazy, ve dne nad nulou, občasný déšť, vítr se proti listopadovým 

vichřicím „umoudřil“. První dekáda chladná, ranní mrazíky s občasným mrholením způsobily 

veliké problémy řidičům. Už nyní nelze cestovat bez zimních pneumatik do hor a ani u nás se 

na letním obutí aut dobře nejezdilo. Koncem roku se objevily nové značky přikazující zimní 

obutí v horských oblastech. Tam sníh a u nás, jak zmizel listopadový, zůstali jsme bez sněhu. 

Barborky (4.) se střídaly za slunečného dne. Takových v první dekádě málo. Druhá proběhla 

spíš jako hlásící se jako než nástup zimy. Toto počasí vydrželo do vánočních svátků, kdy se 

začalo ochlazovat a do konce měsíce i přes den mrazivo, ale slunečno. Po sněhu ani památky. 

Poslední dny plné slunce, silvestrovská noc s malým sněhovým popraškem. Mrzlo už 6. den 

bez sněhové peřiny. 

Podle meteorologů byla zima začátkem roku i koncem roku nejteplejší za posledních  

120 let. 

Nevydařila se zima, ani léto za moc nestálo, jak zjistily děti o prázdninách a lidé na dovolené 

v tuto dobu. 

 

Obecní úřad 

Proběhlo 6 veřejných zasedání, na která byli občané zváni písemnou formou ve skříňce 

OÚ a hlášením obecního rozhlasu i s programem zasedání. A těch bodů vždy bylo! 
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Přehled přítomnosti zastupitelstva v jednotlivých zasedáních: 

9. zasedání 21. 2. 2008 chyběl pan Jurtík – nemoc  

10. zasedání 15. 5. 2008 chyběl pan Jurtík a paní Filkászová 

11. zasedání 26. 6. 2008 přítomni všichni 

12. zasedání 13. 8. 2008 chyběly paní Filkászová a Mrkusová – dovolená 

chyběl pan Sleha – mimo republiku 

13. zasedání 23. 10. 2008 přítomni všichni 

14. zasedání 1. 12. 2008 přítomni všichni 

 

Z tohoto přehledu lze vyčíst, že zastupitelé brali svou funkci zodpovědně a jejich práce 

byla na vzhledu obce koncem roku opravdu vidět. Účast obyvatel na schůzích byla stále dobrá 

už od voleb v roce 2006. Nejméně bylo asi 20 občanů, ale občas i více než dvojnásobek, podle 

programu schůze. Program a vysvětlování jednotlivých bodů byly počítačově promítány, 

možnost porozumění se velice zvýšila, hlavně pokud se jednalo o pozemky nebo úpravu obce. 

V posledních letech se stěhovali do nových domů lidé, kterým tento způsob vyhovoval, takto 

se postupně seznamovali s obcí. 

Zastupitelstvo se řídilo schváleným Strategickým plánem rozvoje obce – příloha k 

loňskému roku – a zde se řešily územní navrhované plány, výstavba, dostatek pitné vody (stálá 

bolest), postupná oprava silnic, které byly na některých místech v havarijním stavu, chodníky 

a hlavně problém naší školy. Běžná řešení v tomto plánu nejsou. 

Hned začátkem roku se pan starosta ve Zpravodaji obrátil na občany Hněvotína s 

výzvou, aby považovali Hněvotín za svou vesnici, a to se netýkalo jen vztahu k čistotě okolí 

rodinných domků a ulic, ale i ještě větší zapojení občanů do projednávaných problémů na 

veřejných zasedáních. Starosta chce poradit, jak zlepšit podmínky pro kulturu a relaxaci, ale i 

pro sport. Při řešení rekonstrukce školy nápady rodičů, aby jim škola pro jejich děti vyhovovala 

a rádi je tam dávali, by pan starosta přivítal. Tím by ubylo dětí, které dojíždějí do škol 

v Olomouci, a přibývaly na naší škole. Obec na každého chybějícího školáka doplácela  

27 000 Kč. Proto také největším současným úkolem bylo přebudování naší školy (blíže v 

kapitole škola). 

Na konci roku se vzhled naší obce už viditelně měnil k lepšímu. Přibyly chodníky, 

veřejná zeleň, osvětlení na nových částech Hněvotína. Bohužel, na úkor veřejné zeleně si 

někteří lidé vyzdobili svoje zahrádky a jiní vandalové si zase ze zeleně udělali svůj odpadkový 

koš. Ani úklid po psích miláčcích ještě stále nebyl vyřešen. Psí hromádky trochu ubyly, ale 

stále ještě by bylo co řešit. 

Schválení změny územního plánu v obci na desátém zasedání umožnilo: 

• možnost další výstavby za Onderkovými, dále v zóně Za hřištěm a U Floriánka 

• efektivnější využití pozemků v majetku obce 

• vyřešení zástavby uvnitř obce 

• rozšíření hřiště o relaxační část – v plánu je koupaliště, brouzdaliště pro nejmenší, 

plážové hřiště a opalovací pláž 
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• řešit problémy obce s garážováním soukromých osobních vozidel vytvořením 

prostoru pro stavbu garáží  

• zvýšení počtu pracovních míst rozšířením společnosti WANZL a APETIT – food a 

výstavbu drobných provozoven v prostoru mezi objekty JZD a hřbitovem 

Tento výčet nebyl konečný, jen ukazoval, jaké plány chce zastupitelstvo plnit. Nebyl to 

plán na rok a po volbách v roce 2010 snad bude zastupitelstvo v této koncepci pokračovat. 

 

Pro představu letošních úkolů: 

• začala rekonstrukce na ulici Topolanská – zatím vybudován chodník a rýsující se 

parkovací stání 

• provedena výstavba inženýrských sítí v ulici Za Potokem 

• vybudování chodníků a parkovišť ve středu obce 

• položení chodníků a parkovišť ve středu obce 

• položení živičného koberce v úseku KD až k hlavní křižovatce 

• terénní úpravy ve středu obce 

• vydláždění prostoru před hasičskou zbojnicí 

• vyčištění dešťové kanalizace v celé obci, zatrubnit část potoka v obci 

 

a dalo by se pokračovat ve výčtu drobných oprav a úprav. Sami pozorujeme, že je u nás mnohem 

krásněji a pokud budou plněny i další úkoly, bude stále lépe. Kdo tu delší dobu nebyl, je nyní 

překvapen, kolik práce se udělalo pro lepší vzhled obce. 

Je až líto, jak si sami kazíme ovzduší, když doma topíme vším, co nám přijde pod ruku. 

Někteří občané si řekli po zdražení plynu, že tím ušetří, vlastně uklidí. Ale ono je to úplně 

opačně. Tito občané ohrožovali nejen své zdraví, ale i spoluobčanů. Černý štiplavý dým ze 

spálených plastů, tlejícího textilu, gumy, linolea, lakovaného nábytku, koberců a podobného 

odpadu zamořil některé části obce. Mnohdy byl zápach až nesnesitelný. Obec zatím nevyužila 

své právo dané zákonem, kdy viníka lze pokutovat až do výše 10 000 Kč. Ale přece jen se obec 

bránila. Na stížnosti občanů z Lutínské ulice i na Malém Válkově a v jiných částech obce 

reagoval úřad zakoupením testovacích zařízení na měření tmavosti kouře z komína. Černý kouř 

postačí jako důkazní materiál na uložení sankce. Pomůže to? Na zdražování by se nemělo takto 

reagovat. 

Ještě i letos obec dotovala poplatky za odpady částkou značnou a to 130 000 Kč. Protože 

od června občané platili zvýšené vodné a stočné odsouhlasené na 11. zasedání 26. 6. 2008, 

nechtěli zastupitelé zvyšovat i cenu odpadu na občana, zatím to bylo 300 Kč. 
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U poplatků za odpady vznikly problémy u těch občanů, kteří odjeli na rok i více do 

ciziny a odmítali tyto poplatky platit. Situace se vyřešila písemnou žádostí o odpuštění poplatků 

a následným písemným vyřízením. Je otázkou, jak dlouho vydrží 300 Kč, když už nyní obec 

tolik doplácí. 

Během roku řešilo zastupitelstvo další desítky různých problém. O odpadech a topení 

bylo rozsáhle zmíněno, ale mnoho jich zbývalo. Na opakované stížnosti na provoz automobilů 

na Lutínské, Olomoucké a Topolanské reagovali zastupitelé zakoupením panelu na měření 

rychlosti a ty se staly pomocníky a pro mnohé řidiče i varováním. 

Průběžně se řešily problémy s vodou, které byly nejhorší na Malém Klupoři. Po půl roce 

stížností byla provedena oprava firmou EKOZIS.  

V návaznosti na budování naší školy byli využiti naši pracovníci, kteří zastali odborné 

práce při budování tří tříd ZŠ na Topolanské. Na sečení trávy a úklid byli přijati pracovníci z 

Úřadu práce v Olomouci na půl roku. Vzhledem k jejich přístupu k práci se s nimi obec 

rozloučila a příští rok už nebude mít o tyto pracovníky zájem. 

Každá práce nebo oprava v obci byla provázena různými povoleními a žádostmi o 

dotace (peněžní příspěvek). Dotace bylo možno žádat u LEADRu, u Programu obnovy 

venkova, u Fondu životního prostředí nebo u hejtmana. Jenom vědět kde a o co žádat je malá 

věda. Ještě skoro větší bylo vyplňování těchto žádostí. Dokladem toho, že se naši představitelé 

v této úřední činnosti už vyznali, byly dotace a jednotlivé akce. Bez nich by si obec nemohla 

dovolit tolik úprav a oprav. 

Zastupitelé si svou činnost rozdělili do výborů. Občané nejvíce poznávali výbor pro 

rozvoj bydlení a dopravu vedený panem Antlem – stavby nebo přestavby, dále hodně práce 

právě se stížnostmi na dopravu. Dále to byl výbor pro kulturu, sport a informace vedený panem 

Ing. Dostálem – různé kulturní, sportovní akce. Výbor zdravotní a sociální byl vedený paní 

Mrkusovou a plnil úkoly hlavně ve spojení s Domem pečovatelské služby – DPS – a například 

Vítání občánků dvakrát ročně bylo pro ně jen „třešničkou na dortu“, obměnou za jinou, méně 

příjemnou činností. I setkání seniorů jednou ročně mají na starosti. Výbor pro životní prostředí 

a zemědělství se netajil zklamáním nad některými našimi obyvateli. Tento výbor vede pan 

Studený a netajil se výčitkami na schůzi k těm občanům, pro které bylo veřejné prostranství 

odpadkovým košem. Každému výboru pomáhali občané, někteří více, jiní méně nebo vůbec. 

Díky různým dotacím a správným hospodařením byla naše obec ve finančních 

záležitostech zcela aktivní, dluh za splaškovou kanalizaci pravidelně splácí a zastupitelé dbali, 

aby obecní pokladna nezela prázdnotou. Její hospodaření by jí mohly mnohé obce závidět. 

Obecní úřad už má své stránky na webu a občané mohou na svých počítačích sami 

sledovat, jak úřad pracoval. Pro občany bez počítače každé úterý od 16 do 19:30 hodin je 

internet k dispozici v knihovně. Bývá obsazen hlavně školáky. 
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Obyvatelstvo 

Koncem roku už bylo v obci 1 397 obyvatel. Podle přehledu se nejvíce lidí přistěhovalo 

v listopadu – 16, v lednu – 12 a v dubnu – 11. Nejméně v květnu – 3 a červnu – 4. Celkově se 

letos přistěhovalo 93 občanů. Odstěhování z obce bylo největší v květnu – 12, lednu – 10 a 

v dubnu – 7. Únor a březen byl bez odchodů a celkem se odstěhovalo 41 obyvatel. 

Letos se narodilo 13 dětí, o 4 méně než loni, ale stejně byl zase větší přírůstek než minulá 

léta. Nejvíce dětí se narodilo v červnu – 3, z toho jedny dvojčata a v prosinci, žádné dítě 

nezvýšilo počet obyvatel v únoru, dubnu, květnu a listopadu. Z počtu dětí bylo 7 dívek a 6 

chlapců. 

Navždy nás opustilo 10 občanů, po dvou v lednu, únoru a prosinci. Většina z nich 

zemřela v požehnaném věku, 2 úmrtí po padesátce byly po dlouhotrvající nemoci. 5 z těchto 

spoluobčanů zemřelo v nemocnici a 5 doma. Smrti se nikdo nevyhne, vzpomínky nám zůstanou. 

Přehled jejich věku: 54, 58, 76 let 2x, 77, 80, 85, 87, 88 a 94 let. 

Současný trend žít spolu bez svatby se u nás zatím nesetkává s velkou odezvou. 8 párů 

se letos rozhodlo pro sňatek, z toho 1 u nás v Hněvotíně a 1 až ve Vietnamu. 

Bohužel došlo i k rozvodům, proti jiným letům bylo méně rozvodů – 5 – než svateb. 

Jména narozených dětí: Černošek Richard, Rosmaníková Tereza, Šišková Emily,  

Horák Alexandr, Rokyta Ivo, Rokytová Nella, Kubíčková Andrea, Vlček Milan, Mladiš Daniel, 

Dvořáková Karolína, Slovák Martin, Ježová Justýna, Palkovská Nela. 

Přehled úmrtí: Táborský Leonard 58 let leden 

 Tomanová Julie 76 let leden 

 Ondráčková Růžena 85 let únor 

 Růžičková Anna 94 let únor 

 Šulcová Hana 54 let březen 

 Švachová Božena 80 let duben 

 Englová Marie 87 let květen 

 Maršálková Jarmila 58 let červen 

 Šimek Tomáš 76 let prosinec 

 Adamíková Emilie 88 let prosinec 

 

Jak vypadalo Vítání dětí na Obecním úřadě? 

Sobota, 29. března v 10:00 hodin mělo být zahájeno. Porucha elektrického proudu 

zahájení zpozdila jen o 15 minut. Na vítání přišly jen 3 děti s rodiči. Ne vždy se podaří přivítat 

všechny pozvané. Zahájila paní Mrkusová, pozvala děti, aby se pochlubily krásným 

programem, který už o druhé letos nacvičila paní učitelka Filkászová (v dřívějších letech se o 

program starala paní zástupkyně Vlasta Nováková, která ve své současné funkci už nemá tolik 

času). Program s panenkami byl milý a po něm pan starosta Dvořák přivítal děti do svazku 

obce. Rodiče se zapsali do pamětní knihy a poté byly fotografovány děti v kolébce. 
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Něco z historie – Pamětní kniha naší obce začíná rokem 1958 a končí 2008. Zapisovalo 

se do ní vítání občánků, zlaté, stříbrné i diamantové svatby i významná výročí a úspěchy 

jednotlivců. Je tu zápis z roku 1986 mistra světa, Dušana Mádla. 

Prvním zápisem bylo Vítání občánků dne 16. září 1958 a to dvou dětí, dnes jsou už snad 

babičkami. 

První zlatá svatba byla na Národním výboru 28. června 1959 a byli to manželé  

Jan a Jenovéfa Ištvánkovi. V to době byl předsedou Národního výboru pan Alois Kubín. 

Od roku 1961 do konce 2008 bylo pozváno na Vítání děti 812 nemluvňat s rodiči. 

Nejvíce jich bylo v roce 1976 – 38 a v roce 1977 – 28 dětí. Nejméně dětí bylo v roce 1999 – 

jen 5 – a v toce 2000 – o jedno více, tedy 6. Další léta počet stoupal, již v roce 2001 to bylo 16 

dětí. Posledních 8 let počet překračoval desítku. 

Text slibu rodičů z roku 1961: 

Podepsaní rodiče u vědomí své odpovědnosti za řádnou výchovu dětí učiní vše, aby ze 

svého dítěte vychovali vzorného občana našeho lidově demokratického státu. Svou poctivou 

prací budou bojovat za krásný a lepší život nejen svých dětí, ale všech dětí na celém světě, aby 

v trvalém míru zněl jejich veselý a radostný smích. 

U seznamu dětí podpis rodičů. 

Svatby – stříbrné pouze 2, zlatých za tu dobu bylo 35 a diamantových 5. 

Stříbrná svatba 25 let společného života  

Zlatá svatba  50 let společného života 

Diamantová svatba 60 let společného života 

Rubínová svatba je 55 let společného života, ale u nás se neslavila, snad jedině 

soukromě. 

Vyššího věku se u nás dožívaly spíše ženy, jak je to i jinde ve světě. 

Významná výročí: Fišrová Františka v roce 1984 90 let 

 Nováková Marie 1987 90 let 

 Smékalová Emilie 1988 90 let 

 Mikšíková Marie 1988 90 let 

 Hendrychová Hermína 1988 90 let 

 Bokůvková Marie 1987 95 let 

 Fišr František 1989 95 let 

 Bokůvková Marie 1992 100 let 
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Základní škola 

Letošní rok přinesl škole změny, a to čekané i nečekané, tou nečekanou bylo dlouhodobé 

onemocnění pana ředitele Mgr. Jiřího Tomana od 7. února. Statutární zastupující ředitelkou se 

stala Mgr. Vlasta Nováková, paní zástupkyně. 

Celá škola žila nastávajícími změnami ve škole. Budova u kostela, kde byl 1. až  

3. ročník bude v budoucnu pro Mateřkou školu a Berušky (setkávání maminek s dětmi od  

1 do 3 let) a všech 9 tříd budou děti navštěvovat v budově na Topolanské, která byla původně 

stavěna jako měšťanská škola. 

Nutno vybudovat pavilon pro 1. až 3. ročník, aby se školáci mohli přestěhovat z budovy 

u kostela. Tím bude ukončena staletá historie školy, kde byl vyučován 1. stupeň. Povolení ke 

stavbě této školy bylo podáno 26. listopadu 1899 a už roku 1900 byla stavba dokončena. A 

začaly problémy s německými občany, kteří si zde českou školu nepřáli a škola byla tedy 

otevřena až 9. listopadu 1903. Chodily sem české děti z širokého okolí. Výstavba pokračovala 

a o pár let později byla otevřena Mateřská škola. V 80. letech byla škola zmodernizována a 

hlavně opravena. Jsou tu nová okna, střecha, na další se čeká.  

Pavilon pro 1. až 3. ročník se začal budovat hned, jak děti dostaly vysvědčení. Letošní 

prázdniny byly věnovány právě vybudování z bývalé sborovny a dvou tříd v přízemí nového 

pavilonu. V obou podlažích se budovalo nové sociální zařízení a úklidové komory. Souběžně 

se musela vybudovat sborovna, které byla obětována jedna třída. Obec tu investovala 3 miliony 

především proto, aby škola byla atraktivnější a rodiče neposílali děti do škol v Olomouci. 

V opravené části budovy jsou nyní 3 tematicky zaměřené učebny. První třída zahrnuje 

svět lidí, druhá svět zvířat a třetí svět techniky. Každá třída je také specifická svým 

uspořádáním. Prvňáčci mají v zadní části odpočinkovou zónu se sedací soupravou. Během dne 

si žáci mohou vzít svůj polštářek, který dostali na šerpování a jít si chvíli odpočinout. O 

přestávce mají možnost si pohrát s hračkami. Záměrem bylo, aby byl pro ně přechod do školy 

co nejsnadnější. Druháci mají akvárium s rybičkami a jeden počítač. 4 počítače, určené pro 

volný čas, jsou ve třídě třetí. Všechny tyto nové třídy mají interaktivní tabule. Barevně sladěné 

stěny jsou v každé třídě jiné a na zadní stěně nástěnné malby odpovídají tématu třídy. O 

přestávkách slouží dětem k relaxaci chodba se stolečky a židličkami, zde jsou i hračky nebo 

velké skákací balony, které se dají používat místo židlí. Chlapi chodí na modré toalety a 

holčičky na růžové. „Škola snů“. 

Slavnostního otevření pavilonu dne 21. listopadu se zúčastnili představitelé obce, ale i 

kraje. Nové prostory jsou skutečně netradiční a krásné, jak o tom svědčily zápisy v tento den. 

Návštěvníci se netajili nadšením. Není moc škol s takovými třidami a v rekonstrukcích se bude 

pokračovat, až zkrásní celá škola. Budování pavilonu bylo svěřeno pracovníkům z obce a před 

otevřením při dokončovacích pracích (např. natírání podrovnávky olejovou barvou) pomáhal 

pedagogický sbor i s paní učitelkou v důchodu. 

Takové nadšení po zlepšení prostředí školy by si zasloužilo zvýšení stavu žáků. 
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Podporoval to i výsledek hloubkové inspekce provedený v době od 4. do 9. června.  

5 inspektorů České školní inspekce za nepřítomnosti nemocného pana ředitele se zaměřilo na 

zhodnocení školního vzdělávacího programu ZŠ Hněvotín a dále všech dokumentů školy. V 

této souvislosti byla provedena i inspekce Mateřské školy a několik hospitací v hodinách na 

prvním i druhém stupni školy. Na závěr tým inspektorů ocenil práce vyučujících, a především 

studijní výsledky 3 žáků v německém jazyce – Tereza Koníčková, Pavel Šlosar a Jiří Moláček 

převzali 12. září na Pedagogické fakultě UP certifikáty za úspěšné zvládnutí zkoušky, konané 

5. června, „Fit in Deutsch“, což byl prestižní výsledek. 

Škola pravidelně vysílá své žáky do různých akcí: reprezentace na Dni Evropy dne  

9. května – akce, kterou pořádalo město Olomouc společně s United Games of Nations a bylo 

nutno si vybrat jeden stát z EU na reprezentaci. Osmáci si vybrali Maltu. Nebyla příliš známá 

a začaly přípravy na výzdobu stánku, což představovalo informace o Maltě, naučit se jedno 

jejich typické jídlo a pití a připravit pódiové vystoupení z historie ostrova. Té práce! Vyplatila 

se, žáci nabídli přihlížejícím soutěže, hry, možnost vzdělání o této zemi a také ochutnat slaný 

maltský koláč. Protože zemí EU je 27, bylo i tolik soutěžících škol a 13. místo bylo pro všechny 

zúčastněné výhrou. 

S pravidelnou akcí se setkali i letos děti 1. až 4. ročníku a tou byla noc ve škole. Děti ji 

absolvovaly s nadšením a s velkou chutí. Jak by ne, když na této akci bylo tolik zábavy. Co 

dávalo této noci punc výjimečnosti, bylo to, že tu byla naposledy. 

Žáci deváté třídy se zapojili do akce „Adopce na dálku“ a vybrali si šestiletou indickou 

dívenku jménem Priya. Pochází z chudé rodiny a chtěla by se stát lékařkou. Deváťáci se 

rozhodli tento sen jí pomoci uskutečnit. Vyhlásili dobrovolnou sbírku a do ní se mohou zapojit 

i obyvatelé obce. Je to záležitost dlouhodobá, vydrží? 

Od ledna do května proběhla na škole akce „Projekt žirafa“. Cílem bylo osvojit si 

zvířátko v ZOO na Svatém Kopečku. Zapojilo se téměř 80 % dětí i dospělých a na výživu bylo 

vybráno 8 080 Kč. Tak děti mají v ZOO samečka Paula, který se narodil 26. ledna tohoto roku. 

Patří mezi žirafy Rothschildovy. 

Dále mezi pravidelné akce patřily i besedy s policisty, na které se děti většinou těšily, 

byly to také zájezdy do divadla, na koncerty v Redutě pro děti, výlety a různé sportovní akce, 

kulturní vystoupení na Vítání občánků či u seniorů, Mikuláš spojený už třetím rokem s 

rozžíháním vánočního stromu u Obecního úřadu. Jednou z letošních nejlepších akcí byl slet 

čarodějnic, který se konal poprvé ve Skalách místo na školním pozemku. Poprvé po úklidu se 

tu pořádala velká akce a bylo to šťastné rozhodnutí, dobrý nápad. Pro pálení čarodějnic zde 

byly vynikající podmínky, přálo i počasí, snad domluvené se svatým Petrem. Tuto akci už 

nepořádala škola sama, ale ve spolupráci s obcí. Už po druhé hodině se prostor plnil 

čarodějnicemi a čaroději. Pro ty nejstarší – vzhledově – byl obstarán povoz (koňský), kterým 

absolvovaly okružní jízdu Hněvotínem. Pak také hurá do Skal, kde byla zapálena dva a půl 

metru vysoká hranice už o půl čtvrté. A tato hranice zahájila pestrý program řízený 

diskžokejem. Na několika stanovištích si bylo možno zasoutěžit. Přiblížilo se 17 hodin, čas reje 

čarodějnic a čarodějů. Ti se snažili zaujmout porotu, aby byli vyhlášeni za nejlepší. Bylo co 

obdivovat, těch nápadů výzdoby, byly použity dokonce i kosti našeho zvířectva. Po vyhlášení 
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začala diskotéka a celá akce byla ukončena přetahováním lanem. Zápolení bylo tak soustředěné 

a s plným nasazením, že se přetrhlo i diskžokejovo lano a tím přetahovaná skončila. Za to 

čarodějnice byly neúnavné a při posezení u táboráku neustále rejdily. Akce se zúčastnilo asi 

300 osob a podle ohlasů začala nová tradice. O celou akci se zasloužilo mnoho pořadatelů jak 

ze škol, tak z obce a z nich je třeba vyzvednout manžele Našovy, kteří vytvořili letošní model 

čarodějnice a také zvlášť poděkovat panu Svákovi za koňský povoz. V dnešní době nebylo 

snadné vůz s koňmi sehnat. Jmen by bylo o moc více, ale většina pořadatelů tuto činnost bere 

jako samozřejmost. Díky jim. 

O pěkném se dobře píše, hůře o tom druhém, ale nutno „kousnout do kyselého jablka“. 

S prací ředitele školy byla projevena ze strany rodičů a pedagogického sboru nespokojenost, 

tak i přes nemoc byl zřizovatelem odvolán. OÚ vypsal konkurz, na který se přihlásili dva 

uchazeči. Proběhl ve čtvrtek 18. prosince a na podkladě konkurzního řízení jmenoval zřizovatel 

školy (OÚ) pana Mgr. Vladimíra Čuku s nástupem od školního roku 2009/10 novým ředitelem 

školy. Tak se na školu vrátí jméno, které tu bylo před léty, učil tu a řediteloval jeho otec. 

Tak prý má naše škola dva ředitele bylo si možno přečíst v novinách. Nebyla to pravda, 

pan Mgr. Jiří Toman byl odvolán a na místo ředitele jmenován pan Mgr. Vladimír Čuka. 

Bohužel, bývalý pan ředitel vede proti škole a obci soudní spor o neplatném odvolání. Situace 

byla o to horší, že bývalý pan ředitel byl stále na neschopence. Obecní úřad očekával 

nepříjemnosti, proto byla konkurzní komise sestavena v souladu s právními předpisy: dva 

členové určení zřizovatelem, jeden určený ředitelen krajského úřadu, jeden člen z oblasti státní 

správy, jeden pedagogický pracovník, jeden školní inspektor a jeden člen školské rady. Podle 

komise oba uchazeči byli shledáni vhodnými pro funkci ředitele, a proto každý člen sestavil 

vlastní pořadník a předseda komise pak vyhlásil konečné pořadí uchazečů, což bylo pro 

zřizovatele doporučující. Jistě nebylo s podivem, že obec vybrala syna bývalého ředitele.  

I přes tuto nepříjemnost probíhala modernizace školy i nadále. Dnes má škola  

3 nejmodernější učebny vzhledem k jiným školám a v modernizaci se bude pokračovat přes to, 

že bývalý ředitel se s nutností školu modernizovat neztotožnil. 

Zaměstnanci školy:  

Pedagogický sbor: ředitel pan Mgr. Jiří Toman, zástupkyně ředitele (následně i 

statutární zástupkyně ředitele) Mgr. Vlasta Nováková 

Vyučující I. stupeň – Mgr. Ivana Filkászová, Mgr. Dana Andrlíková,  

            Mgr. Eva Pospíšilová, Mgr. Věra Vymlátilová, Mgr. Alena Zapletalová 

Vyučující II. stupeň - Mgr. Jaroslava Bajgarová, Mgr. Lenka Geršlová,  

            Mgr. Dana Klusáková, Mgr. Heda Kratochvílová, Mgr. Iveta Šutová 

Vychovatelky školní družiny – Kateřina Kováčová, DiS., Mgr. Alena Zapletalová 

Výchovná poradkyně - Mgr. Jaroslava Bajgarová – po dobu zastupování ředitele školy  

            paní Novákovou se stala její zástupkyní 

Od roku 2007 asistentka pro jednoho žáka paní Mgr. Vlad. Srovnalová 
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Školská rada - Mgr. Ivana Filkászová – zástupkyně pedagogů  

                                    Mgr. Heda Kratochvílová – zástupkyně pedagogů 

                                             Milan Horyl – zástupce rodičů  

                                             Renáta Ječmeňová – zástupkyně rodičů 

                                    Mgr. Ivana Mifková – zástupkyně Obecního úřadu 

                                    Ing. Jaroslav Dvořák – zástupce Obecního úřadu  

Správní zaměstnanci – Radovan Bajgar – školník (budova Topolanská) 

                                                 Pavla Bernátová – školnice (budova u kostela) uklízečky -  

                                                 Drahomíra Varhaníková – uklízečka – v prosinci odchod do důchodu 

                                                           Dana Trbušková – uklízečka 

                                                 Petra Navrátilová – uklízečka – od prosince 

Vedoucí školní jídelny – Jarmila Schullová 

                                  kuchařky – Vratislava Procházková 

                                                     Jarmila Havlíková 

                                                     Zdena Sváková 

Na škole pracovalo 10 zájmových kroužků. 

 

MATEŘSKÁ ŠKOLA – v personálním obsazení došlo ke změně, dlouholetá 

pedagogická pracovnice školky, paní Marie Ištvánková odešla v únoru do důchodu. V naší 

školce pracovala od roku 1973 a nejen děti, ale všichni pracovníci budou na ni často vzpomínat. 

Paní učitelka na tom byla zdravotně tak dobře, že mohla přislíbit výpomoc, pokud bude vedení 

potřebovat. Místo ní nastoupila paní Ivona Vrbíková, která s dětmi ve školce pracovala v 

Olomouci – školka Michalský výpad. 

Začátek roku bývá vždy ve znamení zápisu do Základní školy. Děti si připravovaly jako 

každý rok písničky, básničky, snažily se o rozeznávání barev, a dokonce i počítaly. Vždycky 

chtějí ukázat, co všechno znají a jak se do školy většina z nich těšila. Vedení překvapil počet 

dětí, které se hlásily do školky. Nebylo lze vyhovět všem nejmladším, a proto už je dobře, že 

po prázdninách v listopadu se přestěhovaly děti 1. až 3. ročníku do nového pavilonu ve škole 

na Topolanské a začne se s novou úpravou budovy pro potřeby školky.  

Děti si letos užily lyžování – občasné sdružení Rok s pohybem nabídlo školce možnost 

zařadit se do lyžařské školičky v Hlubočkách. Tuto možnost využilo 12 dětí, škoda, že letošní 

zima nepřála lyžařům. Tak se nepodařilo kurz ukončit. Do plaveckého bazénu jezdily děti každý 

pátek a netrvalo dlouho i ten nejbázlivější se s vodou spřátelil.  

Pro děti byla pěkným zážitkem i návštěva v knihovně. Vedoucí školky paní  

Mgr. Dostálová je dlouholetou knihovnicí, tak děti v jednom špatném počasí v knihovně 

zabavila a jistě byli získáni do budoucna noví čtenáři. 

Akcí má školka během roku mnohem více, ještě stojí za zmínku výlet na Bouzov, který 

se i díky počasí velmi vydařil. Co všechno zde děti viděly! Nad trojským koněm stály v úžasu 



16 

 

 

a bylo jim vysvětleno, jaký měl kdysi úkol. Některé si troufly a zastřílely si z kuše. Po návratu 

je čekalo ještě překvapení, na jejich zahrádce byl skákací hrad. 

Už bylo jasné, že v těchto prostorách nezůstanou, přesto pedagogické pracovnice se s 

chutí pustily do výzdoby na přivítání dětí po prázdninách. Jeden z rodičů věnoval dětem novou 

televizi a DVD přehrávač, zřizovatel (OÚ) nahradil starý nevyhovující počítač novým. 

K 1. září bylo zapsáno 44 dětí, 7 navštěvuje MŠ jen 4 hodiny denně. Z tohoto počtu  

15 dětí se letos připraví na přechod do školy. Provoz byl opět od 6:30 do 16:00 hodin. Rodiče 

zatím neměli jiné požadavky. 

Mateřská škola měla hodně sponzorů, finanční částky byly využity na nákup učebních 

pomůcek, hraček a jiného materiálu pro děti. 

Proti jiným létům, z mládí jejich rodičům bylo už mnoho věcí jinak. Nejenom výběr 

hraček, ale také příchod dětí do školky. Spíš by se mělo dodat ve většině případů jejich příjezd 

autem. Nic lepšího nelze dětem dát? Jenže to není lepší, ale pro děti spíše špatně, mají málo 

pohybu a dětští lékaři varují. Zatím marně. 

 

Firmy 

V obci pracovali drobní podnikatelé, například klempíři, zedníci, instalatéři, obchodníci. 

Ze starých dob přetrvalo Zemědělské družstvo Blata, po sametové revoluci byl založen 

WANZL a po něm APETIT. 

Zemědělské družstvo Blata 

Počet pracovníků v družstvu zůstal stejný jako loni, tedy 34 lidí. Brigádníky přijímali 

jen na zavádění a sklizeň chmele. 

V letošním roce nebyla obcí prodloužena smlouva o pronájmu pozemků za hřištěm, kde 

se má v brzkém výhledu stavět, a tak mělo nyní družstvo o 7,55 ha méně, obhospodařovalo  

853 ha. 

V tomto roce opět modernizace strojového parku. Byl zakoupen traktor do chmele – do 

starého traktoru vnikal kabinou postřik na chmelnice a ohrožoval zdraví řidičů. Nový už má 

kabinu bezpečnou. 

Samotný postřikovač na ošetření pěstovaných plodin má o 8 m širší záběr – starý 16 m, 

nový 24 m – a ušetří se jak nafta, tak se nepojezdí tolik plodiny. 

Platy zaměstnanců zůstaly na stejné výši, ale zvedl se nájem o 500 Kč, nyní z ha  

2 500 Kč. 

Stojí za zaznamenání ceny některých plodin ve srovnání s minulým rokem. Informace 

pocházely od předsedy družstva pana Josefa Dofka. 
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Plodina 
Průměrný 

výnos/ha 

Republikový 

průměr/ha 

Cena – 2008/1t 

(Kč) 
2007 (Kč) 

Pšenice ozimá 8,2 6,7 3.400 6.000 

Ječmen sladový 8 6 3.800 7.000 

Řepka 4,8 3,5 8.000 10.000 

Mák 0,73 1 40.000 75.000 

Chmel 1,46 1,3 150.000 150.000 

Cukrovka 67,4 67,4 800 800 
 

Srovnáním obou let se propad cen jeví neuvěřitelně. 

Přehled pěstování jednotlivých plodin: 

Plodina Výměra (ha) Výnos – 2008 (t/ha) 2007 (t/ha) 

Pšenice ozimá 253,04 8,2 8,09 

Ječmen jarní 178,72 8,05 5,32 

Řepka 99,70 4,85 4,03 

Mák 59,24 0,73 0,69 

Cukrovka 107,79 71,41 49,24 

Kukuřice na zrno 20 14,3 15,5 

Kukuřice na siláž 70,32 37,4 - 

Chmel 18,66 1,77 1,87 

Vojtěška na siláž 45,60 15,1 - 
 

Cukrovku podnik dodával do cukrovaru v Litovli z 97 ha a z 10 ha do Prosenic Hanácké 

potravinářské společnosti. Další druhy komodit byly prodány do MJM v Litovli, Ditany ve 

Velké Bystřici, MSK Kroměříž a Moravamalt s. r. o. z Brodku u Přerova. Chmel odkoupilo 

chmelařské družstvo Žatec. 

I o kolik se vypěstovalo navíc, nestačilo na letošní velmi snížené ceny. Mlékárna platila 

v průměru 8 Kč, v prosinci ještě 8,76 Kč s výhledem na leden o bezmála 2 Kč méně. To už bylo 

zcela pod cenou a družstvo by na pěstování mléka doplácelo. Na podzim v listopadu se družstvo 

nezúčastnilo akce vylévání mléka, jen s tím souhlasilo. Do této doby už dělal rozdíl v ceně 

mléka od začátku roku 2 miliony a každý měsíc se cena snižovala. 

V živočišné výrobě mělo družstvo ustájeno celkem 409 kusů skotu. 

Z toho: 199 dojnic – průměr na jednu dojnici je 17,77 1 mléka za den 

                           70 telat – přírůstek 0,70 kg za den  

                           30 vysokobřezích jalovic 

                         110 kusů mladý chovaný skot s přírůstkem 0,75 kg/den 

Celkem byl rok 2008 zejména v prvním pololetí ještě rokem velkých nadějí na obrat v 

tendenci neustálého zmenšování rozměru českého zemědělství po podstatném zvýšení komodit 

v roce 2007. Byl to ale také rok velkých zklamání v podobě obrovského propadu cen produktů, 

hlavně obilovin, a nakonec zhroucení cen na trhu mléka v závěru roku a družstvu nepomohlo 

ani zvýšení výnosnosti na hektar. 

Byl to rok havárie českého zemědělství? 

            Údaje o družstvu převzaty ze zprávy jeho předsedy pana Josefa Dofka. 
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WANZL 

Naše firma byla budována ve dvou etapách: první v roce 1998 vybudováním výrobního 

závodu u nás, a druhá vybudováním galvanovny, která začala v roce 2005, dobudována byla 

loni a po všech zkouškách byla otevřena k letošnímu desátému výročí. V současnosti je koncern 

Wanzl s roční produkci 2 miliony kusů největším světovým výrobcem celé řady nákupních 

vozíků a dalšího zařízení pro vybavení samoobslužných prodejen. Koncern zaměstnává 2 700 

zaměstnanců v 7 výrobních halách. Mimo Německa, kde byla firma založena, jsou výrobní 

závody ve Francii a v Číně. 

K letošnímu lednu měla naše firma 271 zaměstnanců, z toho 32 hněvotínských občanů. 

Plán na tento rok se zvyšoval o více jak 100 milionů Kč. Ve druhém pololetí firmu zaskočily 

první projevy krize a jako první to byl nedostatek zakázek do Anglie. Propad byl dost značný a 

muselo se sáhnout k nepopulárním opatřením, která se týkala všech zaměstnanců. Poprvé nebyl 

letos vyplacen 13. plat, musela se omezit výroba, nepracovalo se na plných  

100 %, byly vynechány některé směny a byli propuštěni zaměstnanci, zeštíhlení a koncentrace 

pracovních činností se týkalo i techniků a administrativy. Ke konci roku pokles zaměstnanců 

na 249 pracovníků. Propouštění bylo řešeno krátkodobými smlouvami, tedy smlouvami na 

dobu určitou, dříve až na dva roky, postupně se zkracovalo až na půl roku a většinou na 1 rok, 

ale s možností propuštění po 3 měsících. 

Firma přijímala tzv. agenturní pracovníky – výhoda takových pracovníků byla v tom, 

že pokud se zmenšila výroba, mohli být propuštěni hned druhý den. Rekrutovali se z cizinců, 

nejčastěji to byli Poláci, ubytovaní v ubytovně na kraji obce. Agenturní pracovníci byli výhodou 

i pro trvalé zaměstnance a jejich ochranu. Nejvyššího čísla s těmito pracovníky dosáhla firma 

v říjnu – 320 – kdy se vyřizovala velká objednávka. 

Ke konci roku, kdy se krize týkala nejen naší firmy, nepomáhalo ani to, že s našimi 

výrobky se nakupovalo ve všech super a hypermarketech. 

Od srpna letošního roku začal vycházet podnikový časopis Zpravodaj pro zaměstnance 

firmy. 

Ke slavnostnímu otevření galvanovny vydala firma medaili a reklamní tiskopis ve velmi 

exkluzivním provedení. Na tuto slávu přijel i její zakladatel pan Rudolf Wanzl se svou rodinou 

– syn s manželkou a dvěma dětmi. Od roku 1947 uplynul dlouhý čas a z malé zámečnické dílny 

se stal průmyslový kolos. Význam galvanovny byl podepřen i účastí významných představitelů 

života našeho regionu – hejtman Olomouckého kraje pan Kosatík, europoslanec pan Jan 

Březina a starost obce pan Ing. Jaroslav Dvořák. O této akci se psalo novinách 7. 6. 2008. 

Provoz galvanovny splňoval nejpřísnější kritéria ve vztahu k životnímu prostředí svou velikostí 

a moderní technologií k 10 srovnatelným linkám v Evropě. V rámci republiky je v řadě 

parametrů naše galvanovna největší a nemodernější. Pro podnik bylo nejdůležitější, že už 

nemusí posílat své výrobky do jiných podniků na dokončení, čímž ušetří za přepravu a jako 

důležité byly i nová pracovní místa. 

Na této slavnosti byli odměněni pracovníci za 10 let (od počátku) ve firmě. Bylo jich 

24, mezi nimi i z naší obce: Jiří Bátěk, František Brož, Marcela Mrkusová a Pavel Toman. 

Slavnost probíhala v prostorách podniku a dále na našem hřišti, kde byl tradiční „Bierfest“, 
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který se pořádá každoročně v létě. Obě hudby, které zde hrály k tanci i poslechu byly naše, 

hněvotínské – hudba pana Pavlíčka a hudba pana Zapletala. 

Firma se snažila, aby se krize, která pokračuje, jejich pracovníků dotkla co nejméně. Už 

omezení ve druhém pololetí sáhlo mnoha pracovníkům na platy. 

Na závěr – osvětlení mezi firmou Wanzl a Apetit se bude řešit až po vybudování nového 

osvětlení v obci. 

Údaje převzaty z podnikového Zpravodaje a od pana Ing. Zajíce. 

 

APETIT food, a.s. 

Vznik společnosti byl datován rokem 1993, kdy u nás měla od družstva pronájem 

místnosti. Ve svých počátcích se zaměřovala na hostinskou činnost. Postupně docházelo k 

rozšiřování aktivit o výrobu rychlého občerstvení v podobě baget a sendvičů a výrobu 

chlazených hotových pokrmů. Nyní patří tato společnost mezi přední potravinářské firmy s 

vlastní novou výrobnou. Výroba těchto potravin má přísně střeženou recepturu s hygienicky 

přísnou výrobou. Tato společnost nabízí nejširší portfolio baget a sendvičů v republice. 

Jednotlivé výrobky jsou rozděleny do řad – Klasik, Grand, Livel a Travel. V podniku je vlastní 

pekárna s moderní automatickou linkou. Mezi chlazená hotová jídla patři široké množství 

jednoporcových jídel vhodných pro ohřev v mikrovlnce. Je tu pamatováno i na gastrobalení 

vhodné pro zaměstnanecké stravování. Tento široký výběr byl umožněn výstavbou moderního 

provozu u nás v roce 2005. Patří mezi nejmodernější v republice a může vyvážet své výrobky 

do zemí EU. Zatím mimo k nám se výrobky vyváží na Slovensko. Podnik má u nás  

248 zaměstnanců s malým podílem hněvotínských občanů. Oblast Moravy je zajišťována přímo 

od nás, pro Slovensko je doruční depo v Trenčíně. 

Údaje převzaty z informací na recepci podniku a z počítače. 

Za zaznamenání stál provoz firmy FAMO, který vyrábí garážová vrata malá i velká. 

Krizi podle kusých informací zatím nepocítili. 

 

Římskokatolický farní úřad 

Farářem byl stále pan Eduard Krumpolc. V minulých zápisech byla popsána mimořádná 

péče našeho pana faráře o kostel sv. Leonarda a také o faru. V současné době by byla na pořadu 

oprava zdi kolem kostela, která zatím zůstala stát na financích. Na běžně opravovanou by peníze 

byly, ale protože zeď se stala historickou, peníze na její opravu stouply. 

Ani o Velikonocích 30. března nebyla na mši v 8:30 hod. větší účast farníků, což je 

stálou bolestí pana faráře. 

V našem kostele začalo budování podlahového topení v lavicích. Možnost příspěvku na 

bohoslužbách nebo na faře, provoz v kostele byl po tuto dobu trochu stísněný. 
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Náboženství se vyučovalo na faře. Pro děti od 1. třídy každý pátek odpoledne. Děti se 

mohly přihlásit na faře nebo ve škole se souhlasem rodičů. Mladší děti učila katechetka, starší 

pak pan farář.  

Významné mše v letošním roce: 

11. května v 8:30 hod – Hod Boží svatodušní (při ní sbírka na církevní školy) 

25. května v 8:30 hod – slavnost Božího těla 

5. července – slavnost slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje (celonárodní pouť na  

                      Velehrad) 

10. srpna – pouť na svatý Hostýn s farností Těšetice 

1. listopadu v 8:30 hod – zpívaná mše svatý – svátky Všech svatých a Dušiček 

2. listopadu v 8:30 hod – mše svatá za zemřelé 

                    v 14:00 hod – společné modlitby na hřbitově 

9. listopadu v 8:30 hod. – slavná mše svatá, slavnost patrona farního chrámu  

                                          svatého Leonarda 

30. listopadu v 8:30 hod. – začátek adventní doby. Před mší svěcení přinesených adventních 

                                            věnců 

24. prosince v 20:30 hod – půlnoční vánoční mše svatá – zpíval chrámový sbor z Těšetic  

25. prosince v 8:30 hod. – Hod Boží vánoční, mše pastýřská, zpěv vánočních koled 

                     v 14:30 hod – vánoční besídka u jesliček – děti zpívaly vánoční koledy  

26. prosince v 8:30 hod. – svátek svatého Štěpána – svatoštěpánská mše svatá, koledy 

27. prosince v 7:30 hod. – svátek svatého Jana – svatojanská mše svatá se svěcením a  

                                           ochutnávkou vína 

28. prosince v 8:30 hod. – svátek svaté Rodiny – mše svatá za rodiny farnosti, obnovení 

                                           manželských slibů a požehnání manželům  

31. prosince v 17:00 hod. – památka svatého Silvestra – děkovná mše svatá za uplynulý rok 

 

Vánoční koncert v kostel sv. Leonarda už má svou tradici a letos se konal 28. prosince 

v 17 hodin. Účinkoval Chorus Marianus z Tršic pod vedením pana Gottwalda z Olomouce. 

Vstupné bylo jako vždy dobrovolné a bylo použito na výlohy spojené s koncertem a na úhradu 

topení v kostele. Program byl velmi pěkný a bylo až líto, že zájem občanů nebyl takový, jak by 

si koncert zasloužil. Přítomní odměnili účinkující dlouhým potleskem. Bohužel moderní doba 

nepřeje skutečným duchovním hodnotám. 
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Organizace 

Péče Obecního úřadu o organizace v obci dokládá pozvánka na setkání se zástupci všech 

složek a zájmových sdružení. 23. ledna se v 17:00 hodin sešli zástupci FC (fotbal), SDH 

(hasiči), MS Blata (myslivci), ČČK (Červený kříž), ČSŽ (svaz žen) a zástupce ZŠ (školy). Za 

obec pan starosta Dvořák a oba místostarostové pan Dostál – kultura a sport – a pan Antl 

(výstavba v obci). Výsledkem tohoto setkání byl přehledný kalendář akcí na rok. Tento kalendář 

byl pomůckou pro organizace, kdy lze další akce konat a nebylo jich letos málo.  

Zástupci měli mít připraven počet členů (pro orientaci), termíny vlastních akcí, 

požadavky na obecní úřad, návrhy a nápady ke zlepšení života v obci a k pokrytí zájmu občanů. 

Předmětem celého jednání byly informace o záměrech obce, sladění plánů kulturních, 

společenských, sportovních a dalších aktivit, projednat finanční podporu složek, shromáždit 

jejich požadavky k podpoře vlastní činnosti a závěrem zpracování aktivit na rok 2008. Zazněla 

tu i informace o přípravách oslav první písemné zmínky o obci Hněvotín. Nejvíce zástupce 

potěšil pravidelný dar obce na činnost – 5 000 Kč. 

Tato schůzka byla první a podle zkušeností by měla být vždy začátkem roku. 

FC Hněvotín 

V sobotu 15. března se konala v restauraci Na Hřišti členská schůze. Každý návštěvník 

si v restauraci může prohlédnout fotografie z různých utkání mnoho let zpět, také trofeje z 

mnoha zápasů. Nový trenér mužů pan Radek Šindelář se stal nadějí pro získávání dalších. 

Naděje nebyla marná, historický úspěch přineslo vyvrcholení letošního soutěžního ročníku  

1.A třídy skupiny B. Vítězstvím nad Kožušany poměrem 4:1 si naši fotbalisté zajistili první 

místo, tím i postup do krajského přeboru. Na tomto úspěchu se podíleli tito hráči: Brančík 

Milan, Benko David, Čech Marek, Dokoupil Tomáš, Kaštyl Roman, Keluc Lubomír, Novák 

Petr, Poledna Radek, Plánička Ivo, Romanovský Dušan, Šulc Jan, Tiep Phan Thanh, Vánský 

Miroslav, Zamykal Petr, vedoucí týmu Běhalík Jaroslav a trenér pan Šindelář. Na podzim 

nastoupili hráči Chabičovský Jiří, Láner Per, Šulc Michal a Vymazal Luboš. 

V olomouckém krajském přeboru byly výkony našich fotbalistů velmi dobré, jako 

nováčci se ocitli po třetině soutěže na třetím místě, což byl úspěch nečekaný, ale zasloužený. 

Díky našim fotbalistům se zlepšila propagace naší obce v krajském měřítku. Soutěžní ročník 

krajského přeboru 2008–2009 byl pro naše fotbalisty, poprvé účastníky tohoto přeboru, 

„křtem“. Po jarní části ani v podzimní si neudělali ostudu a na závěr jako nováčci skončili na 

krásném 4. místě z 16 týmů. 

Starší žáci, mladší žáci a dorost nedopadli tak dobře. Starší žáci II. třída 13. místo, 

předposlední, mladší žáci II. třída poslední, dorost III. třída 6. z 11 týmů. 

Sponzory FC Hněvotín byli – OÚ Hněvotín, firmy Wanzl, Intop Periol, DDOR Müller, 

Screen – servis, ZD Hněvotín, klempířství Pospíšil, Smíšené zboží U Mlčochů, Konzum 

Skopalová, Večerka Vysloužil, Večerka Čtvtlíková, Doležal Jiří, Dostálík Pavel, Přikryl Pavel, 
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Stavod a Provádění staveb Olomouc. Tolik sponzorů nemá žádná naše organizace, fotbal je 

prostě národní hra. 

Místní fanoušci vytvářeli báječnou diváckou kulisu a byli vidět a slyšet nejen doma, ale 

i na utkáních v jiných obcích. 

Nemilým překvapením pro majitele pejsků byl zákaz vstupu na hřiště FC Hněvotín 

psům. Nebyl to rozmar jednotlivce, ale jednohlasé rozhodnutí výboru z hygienických a 

bezpečnostních důvodů. Zákazové tabule, které na tento fakt upozorňovaly, nelze přehlédnout. 

Byly u brány při vstupu do areálu i na boku budovy. Tento zákaz byl platný již dva roky a je 

nutno ho respektovat. Důvodem bylo znečišťování areálu. 

Většina podkladů převzata ze Zpravodaje roku 2008. 

 

Myslivecké sdružení Blata 

Myslivci se starali nejen o faunu a flóru, ale také o pobavení občanů. Jednou z 

nejznámějších akcí bylo norování, které letos proběhlo 14. června v našem areálu umělé nory 

Na výrovce. Na těchto okresních zkouškách museli psi norníci prokázat schopnost vyhnat lišku 

z jejího obydlí. Při tom se měřila rychlost, jakou pes postupoval, hodnotila se jeho hlasitost, 

ochota i odhodlání. Je to vždy zajímavý zážitek. Letos opět psy podporovali nejen myslivci, ale 

také příznivci a obdivovatelé myslivecké kynologie. Nechybělo tu bohaté občerstvení i tombola 

plná cen. 

13. září myslivci nezůstali dětem dlužni slíbený záměr a uspořádali zábavné odpoledne 

v prostoru lomu ve Skalách. Ve spolupráci s obcí a školou byl připraven pro děti i rodiče 

program, který byl i poučením. Nejvíce se líbili sokolníci se svými dravci, obdiv si zasloužili 

trubači z Doubravky s mysliveckým troubením a na umělé noře proběhla ukázka norování. 

Touto akcí myslivecké sdružení zahájilo tradiční odpoledne s rodiči a dětmi. Připravili všem 

hezký zážitek a zároveň byla aktivně propagována myslivost a ochrana přírody. 

Česká myslivost je svou historií a tradicí výjimečná. Naší myslivci odkaz myslivosti 

předávají dalším generacím i takovou formou, jakou se letos prezentovali u nás. 

Na podzim proběhl opět hon, který nebyl nijak úspěšný. Již v dávné minulosti se při 

společných lovech začala utvářet řada norem pro myslivcovo chování. Vznikaly normy obřadů 

a ceremoniálů, které se předávaly až do dnešní doby. Mezi ně patří myslivcovo oblečení, kde 

převažovala zelená barva, odstíny hnědé či šedé a při mysliveckých akcích být jinak oblečen 

ani nelze, z akce by byl vyřazen. Pokrývkou hlavy je klobouk, na jehož levou stranu se zapichují 

paletky, sojčí pírka, kačírky, a takzvané stavovské úlomky. Podzimní hon i u nás začal podáním 

ruky všem účastníkům honu a přestavením tomu, koho ještě myslivec neznal. Myslivci mezi 

sebou používali a používají vlastní mluvu, která se od běžné hodně liší. Například může 

posloužit třeba oči – světla, uši – slechy, tlama – morda, ocásek – pírko, kélka, hruď – komora, 

nohy – běhy, nos – větrník. Mimo to, své termíny měly i životní projevy zvířat, pohlaví, stáří, 

dále potřeby k lovu či myslivecká výzbroj a výstroj. I nejrůznější činnosti, spojené s myslivostí, 

měly svůj jazyk a začal už ve středověku. Zásluhou literátů se zachovala až do dneška. 
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V roce 1959 byl červen vybrán jako měsíc myslivosti a ochrany přírody. Je to v době 

přelomu jara s létem, v době zrození nového života. Srny kladly svá mláďata, proběhl druhý 

vrh zajíců, začalo hnízdění ptactva. V této době se mají zvířata ochraňovat. Předseda MS Blata 

pan Ošťádal pro ochranu zvířat dával ve Zpravodaji obce rady nejen dětem, ale i dospělým. 

Jako velmi důležitá je péče o psy a kočky, aby volně nepobíhaly. Řidiči mají být pozorní při 

jízdě v místech, kde by se zvěř mohla vyskytovat. Jako největší ničitelé byli označeni 

zemědělci, kteří svými stroji už zničili nejedno hnízdo, a přitom je jejich zákonnou povinností 

umístit na stroj plašič zvěře. Tato povinnost ještě stále nebyla dodržována. O záchranu se snažili 

i myslivci sami se svými psy, snažili se mláďata v ohrožených místech vyhledávat a vyhánět je 

na bezpečné místo např. před sečením. Myslivost a ochrana přírody jsou spojité nádoby a měly 

by pracovat ruku v ruce. 

Soustavnými články v letošním Zpravodaji (odkud jsou i tyto poznámky) se vztah k naší 

přírodě u našich občanů mění. 

I letos pořádali myslivci svůj ples, na který se sjížděli myslivci z mnoha okolních vesnic 

i se svými přáteli. Jejich ples byl opět plný myslivecké „latiny“ a pravé myslivecké tomboly. 

Na závěr – myslivost je drahý koníček… 

 

Hasičský záchranný sbor 

SDH má v naší obci více jak stoletou tradici. Funkci starosty převzal po panu Stejskalovi 

pan Alois Špičák. Sbor měl výhodu, protože mohl využívat zkušenosti 2 profesionálních hasičů 

od nás, pana Ing. Josefa Nováka a Petra Pokorného i služebně starších hasičů, jako je pan  

Josef Studený, Ladislav Lepař a jiní. Pro osobní ochranu při zásahu dostali členové SDH novou 

zásahovou výzbroj a výstroj (boty s nehořlavou odrážkou, přilby, dýchací přístroje a lékárničku 

pro popáleniny). Mimo to vyčlenilo ještě zastupitelstvo peníze na zásahové vozidlo Avia s 

požární stříkačkou, hadicemi, motorovou pilou a dalším potřebným nářadím. Našly se i peníze 

na celkovou opravu vozidla LIAZ s cisternou. Naši hasiči si vybavení zasloužili, protože byli 

vydatnými pomocníky při nenadálých problémech v obci – odstraňování spadlých stromů po 

vichřici v létě i při škodách způsobených přívalovými dešti. Letos naše jednotka byla platným 

pomocníkem ve prospěch města Olomouce. Svou ochotu pomáhat prokázali i při prořezávání 

stromů a očistě v okolí Skal. 

O připravenost zásahové jednotky se staral pan Lukáš Procházka. Členové museli 

splňovat požadavky zákon o požární ochraně a ty byly nemalé. Proto chodili členové na 

pravidelné lékařské prohlídky, zúčastňovali se školení a praktického výcviku. Vyzkoušeli si 

letos soustředěné zaměstnání s profesionálními příslušníky hasičského záchranného sboru 

Olomouckého kraje ve Vojenském výcvikovém prostoru Libavá i školení specialistů v 

Jánských lázních. 

Už v loňském roce vznikl kroužek mladých hasičů a letos do kroužku každý pátek 

docházelo 13 dětí ve věku 6 až 8 let. Náplní jejich činnosti bylo vzdělávání nejen v oblasti 

požární ochrany, ale také osvojování jiných dovednosti – první pomoc, orientace v přírodě 
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apod. Postupně se nejmenší zástupci hasičského sboru naučí základy agrafie, uzlování a jiné 

činnosti nutné pro účast v soutěžích v rámci hry Plamen. Na tradiční akci „Kácení máje“ už 

byly děti vybaveny jednotnými pracovními oděvy a hasičskými přilbami. V průvodu od 

ochránce hasičů – sv. Floriánek – byl na ně hezký pohled. Další jejich akcí bylo již po několikáté 

vítání prázdnin pro děti s rodiči a rozloučení s prázdninami. Tyto sobotní akce nebyly vždy s 

živou hudbou, ale návštěvníkům hudba z reproduktorů k zábavě nevadila. Dobré pivo, 

pochoutky z udírny a grilu plnily jejich parčík pravidelnými návštěvníky (a spokojenými). 

Jejich společenské akce začaly i letos hasičským plesem, a protože byl krátce po 

Silvestru, byla velmi malá návštěva. 

Celá zásahová jednotka se objevila v zásahových oblecích, někteří měli hasičské 

stejnokroje a spolu s malými hasiči vykročili 24. května v původu přes obec. Svým programem 

– ukázka požárního útoku, kulturní vložka a soutěže dětí spolu s krásným počasím (letos po 

hodně dlouhé době nepršelo) zabavili asi 450 lidí, což byla skutečně veliká účast. 

 

Český červený kříž 

Jako každoročně pořádali ples s velkou tombolou 16. února, a hrála jim hudba 

ENDEMIT ERIO k tanci a poslechu, zahajovaly mažoretky (už tradičně) a nechybělo ani 

občerstvení. Vstupné 60 Kč neodradilo návštěvníky, protože nebylo přemrštěné. 

21. června se moc vydařil zájezd na jižní Moravu. První zastávka byla v Ratíškovicích 

v muzeu s expozicemi železnice a hornictví. „Muzeum ve vagónu“ informovalo přítomné o 

historii těžby lignitu a zdálo se, že většina informaci slyšela poprvé. Šlapací drezína byla pro 

12 zájemců zkouškou jejich zdatnosti. Po obědě se vydali účastníci na plavbu Baťovým 

kanálem a po řece Moravě. Počasí přálo a návštěva vinného sklepa v Petrově se stala krásným 

zakončením výletu, obzvlášť když s nimi celou trasu absolvovala harmonikářka. Nebylo divu, 

že druhý den měli mnozí problémy s hlasem. 

Mimo těchto dvou akcí proběhla členská schůze, návštěva divadelního představení 

ochotnického souboru v Těšeticích – „Nemocnice na pokraji zkázy aneb Rodina je základ státu“ 

moc se líbilo a bude-li další představení, určitě budou mezi diváky v Těšeticích. Konec roku 

byl ve znamení pečení koláčů – jako už několik let na posezení pro seniory – a pečení koláčků 

na rozsvěcení vánočního stromu. Dětem v Mateřské školce byl předán mikulášský balíček. 

Celoročně navštěvovaly členky jubilantky a účastnily se posledního rozloučení svých členů. 
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Český svaz žen 

Už tradičně pořádá jarní a letní Babince – jejich náplní byla i letos péče o naše zahrádky 

a okolí bydliště. Na jarním Babinci v březnu paní Ing. Krejčí, která pracuje na Floře, se s námi 

podělila o některé zkušenosti s pěstováním květin na zahrádkách. Zkušenosti našich žen její 

přednášku občas přerušovaly, chtěly se snad pochlubit, že máme i my zkušenosti. Na závěr dala 

přenášející všem semínka cínií z Flory. Na podzimním Babinci kralovaly cibulky tulipánů a 

narcisů. Připravené domácí zákusky přišly vždycky vhod a s kávou nebo čajem se rozvázaly 

„jazýčky“, co všechno se ženy nedozvěděly nejen o pěstování. 

Ani letos pro opravy komunikací se nekonal jarní závod pro děti. Podzimní soutěže se 

svaz vzdal pro kumulování akcí pro děti. 

Největší akcí letošního roku byl zájezd do Györu, který byl organizován již podruhé. 

Náš příjezd za pomoci pana starosty a vedoucí zájezdu paní Dostálové i díky počasí jsme dostali 

možnost utábořit se venku. Nakonec byli všichni spokojeni, jak se nepříjemná záležitost 

vyřešila. Nebyla totiž možnost objednávky, nepřijímali ji, jedou podle hesla „Kdo dřív přijde, 

ten dřív mele“. Poprvé jsme letos pekly linecké na vánoční jarmark spojený s rozsvícením 

vánočního stromu. 

 

Občanské sdružení BERUŠKA 

V roce 2006 díky úsilí a obětavosti paní Pavlíny Millerové vznikl mateřský klub 

„Beruška“. Začínal jednou týdně a maminky s dětmi od 1 do 3 let si setkání oblíbily a konalo 

se již dvakrát týdně. Během této doby prošlo klubem téměř 30 dětí. Mnohé již odrostly a chodí 

do školky, maminky šly do zaměstnáni (i paní Millerová), ale klub žije dál. O vedení Berušky 

se letos dělily paní Petra Ženožičková s Pavlou Augustýnovou. Své aktivity maminky s dětmi 

prožívaly ve školní družině vždy od 9 do 11 hodin. Co bylo náplní? Děti si tu hrály s hračkami, 

vzájemně komunikovaly mezi sebou. Maminky měli možnost při kávě nebo čaji se vzájemně 

sdělovat zkušenosti, radosti a žalosti svých dětí. Škola, kam děti chodily s maminkami, projde 

rozsáhlou rekonstrukcí a při ní se počítá i s Beruškou. Bude tu mít svůj vlastní prostor a už se 

těší, co všechno lze dělat ve vlastní místnosti. Berušky také zahájily cvičení s dětmi. Během 

rekonstrukce budou docházet do místnosti na Obecním úřadě, kde nebylo moc místa, ale bude 

to jen na krátkou dobu. Aktivitám maminek zastupitelé vycházeli vstříc. Díky jejich příspěvku 

se mohly maminky jezdit koupat do Bělkovic. Díky tomuto klubu děti svůj nástup do školky 

snadněji překonávaly. 
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Kaleidoskop 

- Zpravodaj vycházel už několik let, původně jen 2krát ročně, od roku 2006 (nové 

zastupitelstvo) již 4krát a letos jen první číslo – březnové – bylo černobílé. Od června už 

vycházel Zpravodaj barevný s čím dál lepší úpravou, plný informaci o obci. Od příštího 

roku má vycházet 6krát ročně. 

 

- VÍTE, ŽE.......? 

• na odvoz odpadu doplácela obec na každého občana za rok 100 Kč? 

• čím více třídíme odpad – plasty, sklo, papír – tím vice přispíváme do obecní 

pokladny? Za vytříděný odpad obec neplatí, ale dostává odměnu. Loni to bylo  

cca 88 000 Kč. 

• starý papír lze zanechat ve dvoře ZŠ na Topolanské ulici? 

• obec přispívá každoročně na nákup nových knih do obecní knihovny a letos to bylo 

12.000 Kč? 

• v loňském roce se Obecní úřad ve spolupráci se SPOZ rozhodl loučit se zemřelými 

občany věnci? 

 

- S těžbou štěrku společnosti AGIR v prostoru mezi obcemi Lutín a Luběnice nesouhlasíme 

a ve spolupráci s nimi byly podniknuty kroky proti jejímu zahájení. Bohužel, proti nám 

jsou silni protivníci, a to Báňský úřad i Olomoucká kraj. Nám zůstala reálná hrozba 

nárůstu průjezdu nákladních aut – a ne malých. Zatím by to bylo, pokud se nepodaří 

výstavbě zabránit, na 20 let. Pro nás špatná zpráva – zákon o pozemních komunikacích 

uvádí, že silnice, mimo účelových, jsou přístupny všem uživatelům. Ale co ti chudáci v 

obcích?  

 

- Ordinace praktického lékaře pro dospělé – MUDr. Jiří Novák. Jak bylo zmíněno v loňské 

kronice, nastoupil po paní MUDr. Jochmanové. Ordinace bude také dvakrát týdně a to v 

Po od 13:15 do 15:45 hod 

St od 8:45 do 11:15 hod. 

 

Mimo to má ordinaci ve Slavoníně Jižní 13 v tyto dny:  

Po od 7:30 do 12:00 hod 

Út od 7:30 do 12:30 hod 

St od 12:00 do 17:00 hod 

Čt od 7:30 do 12:30 hod 

Pá od 7:30 do 12:30 hod 

 

- Již podruhé letos zorganizovala obec úklid Skal na sobotu a byl opět úspěšný. Letos se už 

umisťovala odpočívadla a dosazovaly stromky. Akce proběhla 18. října a do konce roku 

se některé nové stromky ztratily nebo byly dokonce přelomeny. Je k nevíře, jak pár lidí 

dokáže ničit práci těch (a bylo jich hodně), kterým na vzhledu obce a okolí záleží. 
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- V loňském roce zaplatila obec za řešení přestupků 10 000 Kč, které předala statutárnímu 

městu Olomouc. Za každý přestupek řešený ve městě byla stanovena cena 500 Kč a tyto 

peníze obec nemůže vymáhat po tom kdo se na přestupku podílel. Dnes se i hádky v 

hospodě řešily trestním oznámením. Bylo podáno i trestní oznámení dětí na dospělého. 

Až na výjimky se těchto dvacet problémů dalo řešit zlepšením vzájemných vztahů. 

 

- Pravidelný odběr tisku u nás – roznáší paní Vlasta Kubíčková 

Denní tisk – 95 ks – Právo, MF Dnes, Olomoucký den, Lidové noviny, Haló noviny,  

                                 Hospodářské noviny 

Časopisy – 45 ks – Vlasta, Bydlení, Televize, Instinkt, Týden, Květy, Joy, Magazin –  

                               každý týden, Makro – 2x do měsíce 

 

- Tak už neplatíme drobnými, napřed byly zrušeny desetníky, po nich dvacetníky a letos 

došlo i na padesátníky. Ceny se neměnily, jen po součtu pokladní zaokrouhlovali do 50 

směrem dolů, od 50 směrem nahoru. Rozhodně jsme kvůli zrušení drobných nezchudli, o 

to se postarala současná krize. Nynější kovové peníze: 1 Kč, 2 Kč, 5 Kč, 10 Kč, 20 Kč a 

nově i 50 Kč. Papírová padesátikoruna po čase také zmizí. Kovová padesátikoruna je 

těžká, pro spatně vidící lidi už dost těžko rozeznatelná desetikoruna a dvacetikoruna, takže 

u pokladen bylo často slyšet od lidí s nataženou dlani s drobnými: „Vyberte si“. 

 

- Plíživým způsobem se objevoval neviditelný problém v komunikaci mezi mladými. Ti se 

nejčastěji spolu domlouvají přes počítač nebo mobil. Měsíc od měsíce jsou mobily 

vylepšenější a děti mezi sebou soutěžily, kdo má lepší a hlavně dražší. Dnešní generace 

se diví, jak mohli lidé bez mobilů a počítačů žit. Oba mají své výhody, ale i nevýhody a 

ty si nechceme zatím připustit, nevnímá se odcizení a ztrácí se vzájemný osobní styk.  

 

- Dnešní doba změnila slovník naší mládeže a ten se většinou naprosto rozchází se zásadami 

slušného chování. Baví se tak mezi sebou, ale bohužel sprosté výrazy užívají i ve styku s 

dospělými. Dříve také hovořily děti takovými výrazy, ale bylo jich mnohem méně a 

obvykle pocházely z rodin na okraji společnosti. Dnes takto mluví i děti z rodin 

vysokoškoláků. Snad takové mluvě napomáhalo i to, jak se oblékají – převzal roztrhané 

džíny a trička a s tím snad i tu vulgární řeč. Narozdíl od těch, kdo v takovém oblečení 

chodili, oni žijí v přepychu a vyjadřují se, jako by nikdy ani nechodily do školy.  

 

- Na podzim potkáváme svátečně nezvykle ustrojenou mládež. Kam jedou? Do Olomouce 

do tanečních.  

Taneční – nikde jinde nemají taneční s více jak 200letou tradici, pouze na Slovenku (ale 

to se skoro nepočítá), také v Rakousku a Německu. Tam se ale mládež nescházela v 

honosných sálech, jako u nás, ale v tělocvičnách. První organizované taneční kurzy na 

našem území souvisely se zrodem tance česká polka v první polovině devatenáctého 

století. Taneční kurzy se staly masovou záležitostí na konci první republiky. Oblibě 

tanečních paradoxně pomohla druhá světová válka. Plesy byly zakázány, ale taneční pod 

hlavičkou výuka běžely dále. 
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- Blíží se Silvestr a tradiční vítání nového roku šampaňským. Ale co vlastně pijeme? 

Šampaňské se říká ledačemu, co připomíná víno a trochu bublá. Pokud ale chceme pít 

skutečné šampaňské, musíme sáhnout hluboko do kapsy, protože vzniká jen v několika 

vinařských domech v oblasti Champagne ve Francii. Svá nejlepší vína připravují zdejší 

vinaři dlouhé roky, a proto nutno počítat s cenou od tisícikoruny výš. 

 

- Máme mimořádně častá spojení s Olomouci díky průmyslu, který byl již dříve vybudován 

v Lutíně, překoval těžkosti po sametové revoluci a přibyly nové podniky v naší obci. 

 

- V polovině října (15.) v noci byl u kostela přepaden náš občan 3 slovenskými pracovníky. 

Zlou debatu v hospodě ukončili tito občané napadením svého protivníka. Nestačilo, že mu 

způsobili 14denní neschopnost, ještě ho vysvlékli, nechali jen v trenýrkách a utekli. Byli 

dopadeni, ocitli se před soudem a rozhodnutí soudu bylo pro přepadeného šokující – rváči 

vyšli od soudu bez trestu, protože tu bylo tvrzení proti tvrzení. Způsob řešení debaty či 

hádky v hospodě byl hrozivý, ale není hrozivější vyjádření soudu? 

 

- V pátek 19. prosince kolem 17 hodiny v prostoru na Lutínské u zrcadla osobní auto 

porazilo paní, která šla po kraji na trávě. Posádka vozu – otec se synem – zavolali sanitku 

i policii. Úraz nebyl smrtelný, pravá noha zlomená, hlavou roztříštila vpředu sklo auta, 

obešlo se jen s boulí a velkými pohmožděninami levého ramene a ruky. Už ani mimo 

silnici není bezpečno? 

 

- Stalo se už tradicí rozloučení s „deváťáky“ na Obecním úřadě. Po proslovu se každý žák 

představil, byli společně s panem starostou, ředitelem školy a třídním učitelem 

vyfotografováni na památku rozloučení se základní školou. Žáci pokračují na Stavební 

průmyslovce, Zemědělském učilišti s maturitou, Obchodní akademii – lyceu, Gymnáziu 

Hejčín, Poštovních a peněžních službách, Zdravotnické škole, Zámečník a Truhlář. Po 

podpisech do Pamětní knihy u pohoštění se žákům rozvázaly jazyky a na rozloučení budou 

jistě rádi vzpomínat. 

 

- Ani naši občané se nevymykají současnému trendu prožívat dovolenou v cizině. Děti ještě 

v kočárku a už cestovaly po světě. Na vlastní region a zemi nezbýval čas. Dovolená v 

Chorvatsku nebyla o moc dražší než u nás. V zimě se jezdilo do Alp raději než do Jeseníků, 

kde bylo draho a chyběla vybavenost jako v cizině. 

 

Závěr 

Závěr loňského roku mnoho optimismu nedodával, v honbě za penězi se nic moc 

neměnilo ani letos, ale co se měnilo k lepšímu, byl vzhled naší obce. A bylo chvályhodné, že 

to nebyla jen zásluha veřejné zeleně, nových chodníků a jiných úprav Obecního úřadu, ale také 

našich občanů. Pečujeme o naši nově vybudovanou zeleň, nenechme ji ničit od nepřejících či 

závistivých občanů. 
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Za pomoci plastových či jiných typů oken a nových omítek naše obec mládne, a protože 

byla a dále pokračovala v obci výstavba nových domů, počet mladých obyvatel vzrůstal. Jejich 

chuť zapojit se do činnosti obce byla vidět i na podzimní akci úklidu ve Skalách a na zapojení 

do sportovních aktivit. Vždyť u nás je dobrý fotbalový klub, po letošním umístění velmi dobrý, 

dále je tu volejbalové družstvo, možnost zahrát si tenis i jiné sportovní vyžití. Čím více 

aktivních občanů, tím lépe. 

Ve srovnání s jinými sousedícími obcemi máme vysokou účast na veřejných schůzích, a i když 

ne vždy bylo lze souhlasit s různými dotazy či námitkami, svědčí to o zájmu občanů o našem 

životě v naší obci. 

 

Přílohy 

- Volby říjen 2008 

- Statistika občanů 

- Pozvánka Obecního úřadu pro organizace v obci 

- Kalendář akcí 2008 

- Program vánočního koncertu 28. prosince 2008 

- Stuha z otevírání pavilonu v Základní škole (listopad 2008) 

- Zpráva předsedy představenstva ZD Blata 

- WANZL – Zpravodaj a materiály k otevření nové galvanovny 

- APETIT – výpis z počítače 

- 2 výstřižky z novin 

- Humanitární sbírka 

- Fotografie z různých akcí v obecním albu 

Pozn. Přílohy jsou uloženy v archivu Obecního úřadu Hněvotín.  
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Zápis za rok 2008 má 30 listů. 

Zápis byl schválen komisí pro školství a kulturu dne 20. 1. 2010. 
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